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CONVENTION ON WETLANDS                                                                                                                                                                             (Ramsar, Iran, 1971)

World Wetlands Day 2012


Dear Mura Walkers

We are sorry not to be with you during this walk in the Mura floodplain, but we wish you an enjoyable day with many interesting encounters, exchanges and discoveries. From the Ramsar Convention’s perspective, the Mura is an important river. Four hundred-forty-five kilometers long, it is the largest tributary of the Drava, which itself is one of the major Danube tributaries. Originating in the Austrian Niedere Tauern mountains, the Mura basin is shared between Austria, Croatia, Hungary and Slovenia, and forms the border between two of these countries along different stretches. Several important (transboundary) groundwater bodies are linked to the Mura water flow. They provide i.a. thermal waters important for health resorts and SPA-related tourism
. 

Modern wetland conservation needs to be based on integrated river basin management, as stipulated by the EU Water Framework Directive and illustrated through the cooperation between water resources managers and nature conservationists. In the upper part of the Mura catchment, Slovenia (Yugoslavia) and Austria formally cooperate since 1954. The recent decision to create a Transboundary Biosphere Reserve along the Mura-Drava-Danube will create the world’s first five-country protected area between the Mura countries plus downstream Serbia. A working group to create this river protection area met for a first time in Budapest in October 2011.
Five Ramsar Sites are designated inside the future Biosphere Reserve along the Drava and Danube - but no Ramsar Sites exist yet along the Mura. However, during the meeting in Budapest, the delegates from the Ministries in Ljubljana and Vienna responded positively to the proposal to designate a Transboundary Ramsar Site in time for the next meeting of the Conference of the Parties (Ramsar COP11) in July 2012 in Bucharest. 
With the reported decrease of groundwater levels due to climate change and agricultural abstraction, the designation of a Ramsar Site would provide an international framework for the sustainable management of this important ecosystem: the border river Mura and its Austrian and Slovenian floodplains would make an impressive Transboundary Ramsar Site. We wish you every success with your endeavours and remain ready to help.
Tobias Salathe & Kati Wenzel

Ramsar Convention Secretariat, January 2012
Liebe Murwanderer
Es tut uns leid, dass wir nicht bei der diesjährigen Murwanderung dabei sein können. Wir wünschen Euch aber einen schönen Tag, mit vielen interessanten Begegnungen und Entdeckungen. Für die Ramsarkonvention ist die Mur ein wichtiger Fluss. Vierhundertfünfundvierzig Kilometer lang, der grösste Zufluss der Drau, welche ihrerseits einer der grössten Donauzuflüsse ist. Die Mur entspringt in Österreich in den Niederen Tauern. Ihr Einzugsgebiet erstreckt sich von dort über Slowenien, Kroatien und Ungarn. Über längere Strecken bildet sie die Grenze zwischen jeweilen zwei dieser Länder. Wichtige (grenzüberschreitende) Grundwasservorkommen
 werden von der Mur gespiesen und produzieren u.a. das für die Kur- und Badeorte so wichtige Thermalwasser.

Moderner Feuchtgebietsschutz setzt auf integrierte Planung für die Fluss-Einzugsgebiete (so wie es die EU-Wasserrahmenrichtlinie vorschreibt) und wird durch die Zusammenarbeit von Wasserbauern mit Naturschützern ermöglicht. Im oberen Teil des Einzugsgebiets der Mur arbeiten Slowenien (Jugoslawien) und Österreich schon seit 1954 zusammen. Die kürzliche Entscheidung der Minister ein grenzübergreifendes Biosphärenreservat entlang der Mur, Drau und Donau zu errichten, wird ein Schutzgebiet erstehen lassen, das sich über fünf Staaten erstreckt: die vier Anrainerstaaten der Mur und Serbien. Eine internationale Arbeitsgruppe traf sich zu einer ersten Sitzung im Oktober 2011 in Budapest.

Innerhalb des zukünftigen Biosphärenreservats bestehen bereits fünf Ramsargebiete entlang der Drau und Donau - aber noch keines entlang der Mur. Doch die Vertreter der Umweltministerien in Laibach und Wien reagierten während der Arbeitssitzung in Budapest positiv auf den Vorschlag ein grenzübergreifendes Ramsargebiet entlang der Mur auszuscheiden. Dies kann hoffentlich termin-gerecht bis zur nächsten Ramsar-Vertragsstaatenkonferenz im Juli 2012 in Bukarest geschehen.

Die Auszeichnung eines Ramsargebiets ist ein internationales Instrument für die nachhaltige Nutzung des wichtigen Flussauen-Ökosystems und kann hoffentlich dem fortschreitenden Absinken des Grundwasserspiegels, als Folge von Klimaerwärmung und ansteigendem Wasserverbrauch, Einhalt bieten. Die Grenzmur und ihre Talauen eignen sich bestens für ein Ramsargebiet. Wir wünschen Euren Anliegen viel Erfolg und sind gerne bereit dabei im Rahmen unserer Möglichkeiten zu helfen.

Tobias Salathe & Kati Wenzel

Sekretariat der Ramsarkonvention, Jänner 2012

Dragi pohodniki ob Muri,

žal se letos ne bomo mogli udeležiti pohoda ob Muri, vsekakor pa vam želimo lep dan ter obilo zanimivih srečanj in doživetij. Mura je za Ramsarsko konvencijo zelo pomembna reka. S 445 km je najdaljši pritok reke Drave, ki spada med najdaljše pritoke Donave. Mura izvira v Avstriji v Visokih Turah. Njeno porečje se od tam razteza čez Slovenijo, Hrvaško in Madžarsko. Na daljših odsekih je Mura tudi mejna reka med temi državami. Mura napaja pomembna (čezmejna) nahajališča podtalnice, ki med drugim zagotavljajo za zdravilišča in termalna kopališča tako pomembno termalno vodo.
Sodobno varstvo mokrišč stavi na celostno upravljanje porečij (kot to določa evropska vodna direktiva) in ga je moč izvajati le v sodelovanju med upravljavci vodnih virov in naravovarstveniki. V zgornjem porečju Mure poteka sodelovanje med Slovenijo (oz. takratno Jugoslavijo) in Avstrijo že vse od leta 1954. Nedavna odločitev ministrov za ustanovitev čezmejnega biosfernega rezervata vzdolž Mure, Drave in Donave bo pripomogla k nastanku zavarovanega območja, ki se razteza čez pet držav: niz štirih sosedskih držav vzdolž Mure in Srbijo. Mednarodna delovna skupina se je prvič sestala oktobra 2011 v Budimpešti.
Znotraj bodočega biosfernega rezervata je vzdolž Drave in Donave vzpostavljenih že pet ramsarskih območij, vendar še nobeno vzdolž Mure. Vendar pa so se predstavniki okoljskih ministrstev v Ljubljani in na Dunaju med delovnim zasedanjem v Budimpešti pozitivno odzvali na predlog določitve/imenovanja čezmejnega ramsarskega območja vzdolž Mure. To naj bi se po pričakovanjih zgodilo do naslednje konference držav pogodbenic Ramsarske konvencije julija 2012 v Bukarešti.

Določitev ramsarskega območja je mednarodni instrument za trajnostno rabo pomembnega mokriščnega ekosistema in lahko prispeva k zaustavitvi naraščajočega zniževanja nivoja podtalnice kot posledice klimatskih sprememb in prekomerne rabe vode v poljedelske namene. Mejna Mura in njene poplavne ravnice v Avstriji in Sloveniji so zelo primerne za Ramsarsko območje. 
Želimo vam obilo uspeha v vaših prizadevanjih in vam bomo v okviru naših možnosti pri tem tudi  z veseljem pomagali.
Tobias Salathe & Kati Wenzel

Sekretariat Ramsarske konvencije, januar 2012

� For the specialists, they are numbered 78 Dolinsko-Ravensko/Mura aquifer, 79 Mura aquifer, 85 Mura-Zala Basin/


Ragdona-Vas aquifer, as cited in the important publication of the United Nations Economic Commission for Europe (2011):


UNECE Second Assessment of transboundary rivers, lakes and groundwaters.








� Für Spezialisten sind sie numeriert: 78 Dolinsko-Ravensko/Mur, 79 Mur und 85 Mur-Zala Becken/Ragdona-Vas und in der neuen Publikation der Wirtschaftskommission für Europa der Vereinten Nationen (2011) aufgelistet:                                          UNECE Second Assessment of transboundary rivers, lakes and groundwaters.
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